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……или или 1111  Историй из жизни Великого ФизикаИсторий из жизни Великого Физика

… or “11 Stories from The Life of The Great Physicist”
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История первая – ОтборИстория первая – Отбор  (ноябрь 1958 г.)(ноябрь 1958 г.)

The First Story – Selection The First Story – Selection ((NovemberNovember 1958) 1958)
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История первая – ОтборИстория первая – Отбор  (ноябрь 1958 г.)(ноябрь 1958 г.)
The First Story – SelectionThe First Story – Selection  ((NovemberNovember 1958) 1958)

Budker’s lecture 

…And now you will have to solve a few problems!...  

“The relativistic stabilized 
electron beam”

Eugeny 
Abramyan

Vadim 
Volosov
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История первая – ОтборИстория первая – Отбор  (ноябрь 1958 г.)(ноябрь 1958 г.)
The First Story – SelectionThe First Story – Selection  ((NovemberNovember 1958) 1958)

Stage 1. Written examination

Stage 2. “Interrogation”

…Angular momentum conservation…

What is energy of two colliding particles?... ⇒
⇒ 4th component of momentum­energy vector

“Gena & Borya”
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В те же дни в МинСредМаше…
Those days in The Minestry of “Middle Machinery”…

История первая (продолжение)История первая (продолжение)

The First Story – Selection The First Story – Selection ((ContndContnd))

Alexander Skrinsky
(since 4th course 

of MSU) Svyatoclav Mishnev

Alexei Onuchin
Stanislav Popov

Igor Meshkov

The Selection 
Results
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История вторая – История вторая – 
­ ­ «Из ТТЛ к нелинейному осциллятору»«Из ТТЛ к нелинейному осциллятору»

The The 22ndnd Story – “From TTL to nonlinear oscillator” Story – “From TTL to nonlinear oscillator”  
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История вторая – «Из ТТЛ к нелинейному осциллятору»История вторая – «Из ТТЛ к нелинейному осциллятору»
The The 22ndnd Story – “From TTL to nonlinear oscillator”  Story – “From TTL to nonlinear oscillator” 

In 1952, after graduation from The famious PhysTech” 
Boris Chirikov came to so called (that time) 
“The Thermotechnical Laboratory” (TTL) led by Isaak Alikhanov  
   (now Alikhanov ITEP)…
…where worked also Yuri Orlov. They were good friends since 
University time… and until the last days

August 2003, 
BINP
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История вторая – «Из ТТЛ к нелинейному осциллятору»История вторая – «Из ТТЛ к нелинейному осциллятору»
The The 22ndnd Story – “From TTL to nonlinear oscillator”  Story – “From TTL to nonlinear oscillator” 

Correspondence with Yuri Orlov

May 3, 2008
To: Yuri Orlov
S. Orlov <sso4@cornell.edu>
Yura, privet! 
You may know about Jubilee at Budker INP and Seminar dedicated to 
memory of Boris ­ May23. 
I'm preparing a talk ­ my recollections of him.  Therefore I need to ask you a  
few questions: 
1) Have you been graduated from the same course of PhysTech? 
2) When did you move to Erevan (1956, I guess)? and Boris to Budker ­ 
1955? 
3) Could you remember when Boris started to think about the problem of 
nonlinear oscillations? In PhysTech? 
"Iindependent" question: will you come to BINP in May? 
Warm regards, 
Igor 
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1)        Учились ли вы с Борисом на одном курсе?
Have you been graduated from the same course of PhysTech? 

История вторая – «Из ТТЛ к нелинейному осциллятору»История вторая – «Из ТТЛ к нелинейному осциллятору»
The The 22ndnd Story – “From TTL to nonlinear oscillator”  Story – “From TTL to nonlinear oscillator” 

Correspondence with Yuri Orlov

May 3, 2008
From: Yuri Orlov
Dear Igor, 
 1) In 1947, Boris was admitted directly into the second course in 
Phys Tech, and therefore graduated one year earlier than I did.

В 1947 Борис был принят прямо на второй курс ФизТеха и поэтому 
закончил его на год раньше меня.
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The pictures in the 
circles have been made 
by academician 
Aikhanov.

26 Aug. 1947

Moscow, MSU, room 83

«…хочу перейти в Физтех…»«…хочу перейти в Физтех…»
“…“…I wish to become a student of PhysTech…”I wish to become a student of PhysTech…”

История вторая – «Из ТТЛ к нелинейному осциллятору»История вторая – «Из ТТЛ к нелинейному осциллятору»
The The 22ndnd Story – “From TTL to nonlinear oscillator”  Story – “From TTL to nonlinear oscillator” 
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2) When did you move to Erevan (1956, I guess)? and Boris to Budker ­ 1955? 
    Когда ты уехал в Ереван (1956, как можно догадаться)? 
    А Борис к Будкеру – 1955?

История вторая – «Из ТТЛ к нелинейному осциллятору»История вторая – «Из ТТЛ к нелинейному осциллятору»
The The 22ndnd Story – “From TTL to nonlinear oscillator”  Story – “From TTL to nonlinear oscillator” 

Correspondence with Yuri Orlov

From: Yuri Orlov
2) I was fired from ITEP in April 1956 and hired by the Yerevan Physics 
Institute in September 1956. I think that Boris began working with Budker 
initially at Kurchatov in 1954 or the beginning of 1955 (see my answer to 
your next question). 
 Меня уволили из ИТЭФа в апреле 1956­го и приняли в ЕрФИ в 
сентябре 1956­го. Думаю, Борис начал работать у Будкера, вначале в 
Курчатовском институте, в 1954­м или в начале 1955­го (см. ниже).
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 From: Yuri Orlov 
3) The story is a little long. . . Probably in May 1956, Boris showed me his 
nonlinear work, which was probably already in print. This occurred in 
Moscow in some quiet open space ­ the Moscow River embankment, if I 
remember correctly. 
История немного длинная… Вероятно, в мае 1956­го Борис показал 
мне свою работу по нелинейностям, которая, вероятно, была уже 
сдана в печать. Это произошло в Москве, в тихом [безлюдном!] 
открытом [!] месте – на набережной Москва­реки, насколько я помню.

История вторая – «Из ТТЛ к нелинейному осциллятору»История вторая – «Из ТТЛ к нелинейному осциллятору»
The The 22ndnd Story – “From TTL to nonlinear oscillator”  Story – “From TTL to nonlinear oscillator” 

Correspondence with Yuri Orlov
3) Could you remember when Boris started to think about 
    the problem of nonlinear oscillations? In PhysTech? 
Warm regards, 
Igor 
Можешь вспомнить, когда Борис начал думать о проблеме нелинейных 
колебаний? 
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 From: Yuri Orlov:
He brought me money from the Budker Institute. Of 
course, I did not ask exactly from whom it came. (Later, he 
brought me money again.) He told me that he was developing my 
nonlinear work. 

To explain this, I have to go back a few years. 

Он принёс мне деньги от Будкеровской группы [!]. Я, конечно, не 
спросил – от кого персонально (позднее он приносил мне деньги 
ещё).
Он сказал мне, что развивает мою работу по нелинейностям.

Чтобы объяснить это, нужно вернуться на несколько лет 
назад.

История вторая – «Из ТТЛ к нелинейному осциллятору»История вторая – «Из ТТЛ к нелинейному осциллятору»
The The 22ndnd Story – “From TTL to nonlinear oscillator”  Story – “From TTL to nonlinear oscillator” 

Correspondence with Yuri Orlov
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История вторая – «Из ТТЛ к нелинейному осциллятору»История вторая – «Из ТТЛ к нелинейному осциллятору»
The The 22ndnd Story – “From TTL to nonlinear oscillator”  Story – “From TTL to nonlinear oscillator” 

Correspondence with Yuri Orlov

From: Yuri Orlov :

In 1954, when ITEP decided to build a strong focusing proton 
synchrotron, Budker gave several seminars there. At these seminars he 
predicted that the combination of a big betatron frequency with even a 
small nonlinearity would result in stochasticity of  betatron  
oscillations. (I don't remember that Boris attended any of those Budker 
seminars. But probably he had already begun working with Budker at 
Kurchatov.) 

В 1954­м, когда ИТЭФ реш ил строить жёсткофокусирующ ий 
протонный синхротрон, Будкер несколько раз выступил на 
семинарах в ИТЭФе. На этих семинарах он предсказал, что 
комбинация высоких бетатронных частот с малой даже 
нелинейностью приведёт к стохастичности бетатронных колебаний. 
(Я не помню, был ли Борис на этих семинарах. Но, вероятно, он уже 
начал работать с Будкером в КИ).
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История вторая – «Из ТТЛ к нелинейному осциллятору»История вторая – «Из ТТЛ к нелинейному осциллятору»
The The 22ndnd Story – “From TTL to nonlinear oscillator”  Story – “From TTL to nonlinear oscillator” 

Correspondence with Yuri Orlov

From: Yuri Orlov
Pomeranchuk then asked me to check Budker's serious predictions and make a 
nonlinear  investigation.  So  I  analyzed  all  reasonable  linear  and  nonlinear 
resonances with tune­shifting nonlinearities by using Lyapunov's substitutions. 
Since,  under  proper  conditions,  the  Lyapunov  technique  is  equivalent  to  the 
Hamiltonian technique, I naturally came to the simple Hamiltonian equations for 
every single resonance­which I called  "shortened equations."  I obtained well­   
defined  areas  of  stability  between  and  below  resonances  and  the 
corresponding  tolerances.  Pomeranchuk  then  ordered  me  to  return  to  my 
previous  theoretical  work,  but  also  to  write  a  dissertation  on  my  nonlinearity 
results. 
Померанчук  тогда  попросил  меня  проверить  серьёзные  предсказания 
Будкера  и  исследовать  нелинейные  эффекты.  Так  я  проанализировал 
линейные  и  нелинейные  резонансы  со  сдвигом  частот  из­за 
нелинейностей,  используя  подстановки  Ляпунова.  Поскольку  при 
определённых условиях техника Ляпунова эквивалентна Гамильтоновой, я, 
естественно,  приш ёл  к  простым  уравнениям  Гамильтона  для  каждого 
одиночного резонанса. Эти ур­ия я назвал «укороченными». 
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История вторая – «Из ТТЛ к нелинейному осциллятору»История вторая – «Из ТТЛ к нелинейному осциллятору»
The The 22ndnd Story – “From TTL to nonlinear oscillator”  Story – “From TTL to nonlinear oscillator” 

Correspondence with Yuri Orlov

From: Yuri Orlov
I obtained well­defined areas of stability between and below resonances 
and  the  corresponding  tolerances.  Pomeranchuk  then  ordered  me  to 
return to my previous theoretical work, but also to write a dissertation 
on my nonlinearity results. 

Я  получил  хорош о  определённые  области  стабильности  между 
резонансами  и  ниже,  и  соответствующ ие  допуски.  Померанчук 
затем  настоял,  чтобы  я  вернулся  к  предыдущ ей  теоретической 
работе, но  чтобы  начал писать диссертацию  по моим нелинейным 
результатам.
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История вторая – «Из ТТЛ к нелинейному осциллятору»История вторая – «Из ТТЛ к нелинейному осциллятору»
The The 22ndnd Story – “From TTL to nonlinear oscillator”  Story – “From TTL to nonlinear oscillator” 

Correspondence with Yuri Orlov

From: Yuri Orlov
… I wrote it in 1955, and even had the so­called autoreferat published, 
as well as Part I of an article on nonlinear betatron oscillations in 
Nuovo Cimento at the beginning of 1956. Boris mentioned that article 
during our conversation in May 1956 by the river. During that 
conversation, I saw that he had much improved the Hamiltonian part 
of my technique and had gone into nonstability areas, which was 
further than I had ever planned to do. 

… Я написал её [диссертацию] в 1955­м и даже опубликовал 
автореферат, а кроме того Часть I статьи по нелинейным 
бетатронным колебаниям в Nuovo Chimento в начале 1956­го. 
Борис упомянул эту статью в наш ем разговоре на набережной в 
мае 1956­го. Во время наш его разговора я понял, что он 
сущ ественно улучш ил Гамильтонову часть моей техники и 
«забрался» в области неустойчивости, что было много больш е, 
чем я даже когда­либо планировал сделать.
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История вторая – «Из ТТЛ к нелинейному осциллятору»История вторая – «Из ТТЛ к нелинейному осциллятору»
The The 22ndnd Story – “From TTL to nonlinear oscillator”  Story – “From TTL to nonlinear oscillator” 

Correspondence with Yuri Orlov

From: Yuri Orlov

(As  for  me,  after  my  March  1956  speech,  the  Ph.D  was  postponed  ­ 
fortunately only for 2 1/2 years; my name was ordered to be inked out 
in the list of co­authors of the ITEP synchrotron proposal, though the 
proposal still contained my big non­linear chapter; and Part  II of  the 
Nuovo Cimento article never got written.) 

Best, 
Yura 

(Что до меня, после речи в марте 1956­го, моя защ ита канд­й была 
отложена  –  к  счастью,  только  на  2.5  года,  моя  имя  приказали 
вычеркнуть  из  списка  соавторов  Предложения  синхротрона 
ИТЭФ,  хотя  Предложение  до  сих  пор  содержит  мою  больш ую 
главу по нелинейностям; а Часть II статьи в Nuovo Chimento так и 
осталась не написанной.)       Всего доброго, Юра    
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История третья – «Критерий Чирикова»История третья – «Критерий Чирикова»
The The 33dd Story – “Chirikov Criterion”  Story – “Chirikov Criterion” 
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История третья – «Критерий Чирикова»История третья – «Критерий Чирикова»
The The 33dd Story – “Chirikov Criterion”  Story – “Chirikov Criterion” 

1959 – seminar in The Institute of Nuclear Physics:
“Nonlinear pendulum”

Atomnaya Energiya #6 (1959) 630:
“The Chirikov Criterion”
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История третья – «Критерий Чирикова»История третья – «Критерий Чирикова»
The The 33dd Story – “Chirikov Criterion”  Story – “Chirikov Criterion” 

Κ ≈ S2= (∆ωr / ∆d)2 > 1
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SR “image” of e­beam in VEP­1
at betatron resonance excitation 
(from G.Kulipanov “ PhD”  thesis)

История третья – «Критерий Чирикова»История третья – «Критерий Чирикова»
The The 33dd Story – “Chirikov Criterion”  Story – “Chirikov Criterion” 

VEP­1 and Confirmation of The Theory

Pioneers of 
colliding beams 
From the left to the
right:
G.Kulipanov, 
S.Popov,
A.Skrinsky,
 G.Tumaykin
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История четвёртая – «Виртуальный катод»История четвёртая – «Виртуальный катод»
The The 44thth Story – “Virtual Cathode”  Story – “Virtual Cathode” 

1955 ­ 19571955 ­ 1957
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«Завеса» А.М.Будкера«Завеса» А.М.Будкера
The Budker’s “Curtain”The Budker’s “Curtain”

1955 ­ 19571955 ­ 1957

История четвёртая – «Виртуальный катод»История четвёртая – «Виртуальный катод»

The The 44thth Story – “Virtual Cathode”  Story – “Virtual Cathode” 

Pulsed electron beam ⇒ No space charge neutralization!

   - …От Бурсиана до Волосова Чирикова
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«…   … »Рукописи не горят
“ … Manuscripts are not burnt 
down… ”
Mikhail Bulgakov “ Master & Margarita”

   From “ The Curtain”  ⇒ 

 ⇒ to The Electron Cooler

История четвёртая – «Виртуальный катод»История четвёртая – «Виртуальный катод»

The The 44thth Story – “Virtual Cathode”  Story – “Virtual Cathode” 
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История пятая – «Ловуш ка Ансельмы»История пятая – «Ловуш ка Ансельмы»
The The 55thth Story – “Anselma’s Trap” Story – “Anselma’s Trap”  

1961 ­ 19661961 ­ 1966
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The group proverbs: The group proverbs: 
«   –    » Выше вакуум длиннее время жизни«   –    » Выше вакуум длиннее время жизни⇒⇒ “ Higher vacuum –  “ Higher vacuum –  
longer lifetime!”longer lifetime!”

«    !» Свой форнасос всегда тише«    !» Свой форнасос всегда тише⇒⇒ “ Own forevacuum pump is  “ Own forevacuum pump is 
always quiet!”always quiet!”

Anselma DubininaAnselma Dubinina

““Budker’s Cork” & “Post’s Bottle”Budker’s Cork” & “Post’s Bottle”

История пятая – «Ловушка Ансельмы»История пятая – «Ловушка Ансельмы»

The The 55thth Story – “Anselma’s Trap”  Story – “Anselma’s Trap” 

Anselma DubininaAnselma Dubinina
Leonard TraininLeonard Trainin
Victor PonomarenkoVictor Ponomarenko

Main goal:Main goal:
““ Does the adiabatic Does the adiabatic 
invariant conserve?”invariant conserve?”

The Apogee:
Nous voyager a/ Geneve / Wir fahren nach Genf 

A.A.Nezhevenko
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История ш естая (начало) – «Б3 и РСЭП»История ш естая (начало) – «Б3 и РСЭП»
The The 66thth Story Story ( (beginningbeginning)) – “B3 & RSEB” – “B3 & RSEB”  

1961 ­ 19641961 ­ 1964
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To The Relativistic Stabilized Electron BeamTo The Relativistic Stabilized Electron Beam
viavia

Betatron with Spiral Storage B­3Betatron with Spiral Storage B­3

G.B.Glagolev
I.D.MakalskyInternal injection

70 A ,  3∙1012 e­

1964

История ш естая – «Б3 и История ш естая – «Б3 и 
РСЭП»РСЭП»
The The 66thth Story – “B3 & RSEB”  Story – “B3 & RSEB” 

E.A.Abramyan
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История седьмая – «Громы и молнии»,История седьмая – «Громы и молнии»,
  или «Борис ­ электротехник»или «Борис ­ электротехник»

The The 77thth Story – “Bolts & Story – “Bolts &  Thunderclaps” ,Thunderclaps” ,
or “Boris – electric engineer”or “Boris – electric engineer”  

19641964
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+100 kV -

- 500 kV ??

История седьмая – «Громы История седьмая – «Громы 
ии  молнии»,молнии»,  или или 
«Борис ­ электротехник»«Борис ­ электротехник»
The The 77thth Story –  Story – 
““Bolts &Bolts &  Thunderclaps” ,Thunderclaps” ,
or “Boris – electric or “Boris – electric 
engineer”engineer”  

                      19631963«Резонанс Чирикова» «Резонанс Чирикова» 
и безиндуктивныеи безиндуктивные
  сопрогтивлениясопрогтивления
Chirikov resonance andChirikov resonance and
noninducting resistorsnoninducting resistors  
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+100 kV -

- 500 kV

Alexei A.Naumov

История седьмая – «Громы История седьмая – «Громы 
ии  молнии»,молнии»,  или или 
«Борис ­ электротехник»«Борис ­ электротехник»
The The 77thth Story –  Story – 
““Bolts &Bolts &  Thunderclaps” ,Thunderclaps” ,
or “Boris – electric or “Boris – electric 
engineer”engineer”  
                                          19631963
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 VIP’s visits and “the secret needle”

История седьмая – «ГромыИстория седьмая – «Громы   ии  молнии»,молнии»,  
или или   «Борис ­ электротехник»«Борис ­ электротехник»
The The 77thth Story – “Bolts & Story – “Bolts &  Thunderclaps”, Thunderclaps”, 
or “Boris – electric engineer”or “Boris – electric engineer”      1963      1963
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История восьмая – «Скальная стена и электроны в История восьмая – «Скальная стена и электроны в 
ускоряющ ем поле»ускоряющ ем поле»

The The 88thth Story – “Rocky Wall & Electrons in Electric  Story – “Rocky Wall & Electrons in Electric 
Field”Field”  
19641964
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История восьмая – «Скальная стена и электроны История восьмая – «Скальная стена и электроны 

в ускоряющ ем поле»в ускоряющ ем поле»

The The 88thth Story – “Rocky Wall & Electrons in Electric Field”      Story – “Rocky Wall & Electrons in Electric Field”     19641964
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История ш естая (окончание) –История ш естая (окончание) –
  «Б3 и РСЭП»«Б3 и РСЭП»

The The 66thth Story Story ( (the endthe end)) –  – 
““B3 & RSEB”B3 & RSEB”  

1965 ­ 19671965 ­ 1967
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Betatron B3 with 
external injector

The Record Electron Beam Intensity: 

15 MeV, 300 A, 315 MeV, 300 A, 3 10∙10∙ 13 13 ee­­

A.Boriskin, S.Goryachev, I.Meshkov

Preprint INP # 203 (1968) NovosibirskPreprint INP # 203 (1968) Novosibirsk

Aperture probe

“ Rogowsky belt”

The signals:      

История ш естая (окончание) –История ш естая (окончание) –   «Б3 и РСЭП» «Б3 и РСЭП»
The The 66thth Story Story ( (the endthe end)) – “B3 & RSEB” – “B3 & RSEB”  

1965 ­ 19671965 ­ 1967
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Towards Relativistic Stabilized Electron 
Beam?The First Doubts (1964­1965)

“Stability of Partially 
Compensated Electron Beam”

Dispersion equation
“ Everybody has to be able to write such 
equation…”       Boris Chirikov

История ш естая (окончание) –История ш естая (окончание) –   «Б3 и РСЭП» «Б3 и РСЭП»
The The 66thth Story Story ( (the endthe end)) – “B3 & RSEB” – “B3 & RSEB”  

1965 ­ 19671965 ­ 1967
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История ш естая (часть История ш естая (часть 22я и последняя) –я и последняя) –   «Б3 и РСЭП» «Б3 и РСЭП»
The The 66thth Story Story ( (PartPart 2 2 and the last one and the last one)) – “B3 & RSEB” – “B3 & RSEB”      1965 ­ 1967      1965 ­ 1967

Andrei Mikhailovich decided…  to close RSEB 
project and to reform Chirikov’ s group.

To the theory 

of stochasticity

“ Borya, why did you change to theory?”
“ Because it’ s a long deal to await 

an experimental result… ”

(1967)
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История девятая – «Чириков – Учитель»История девятая – «Чириков – Учитель»
The The 99thth Story – “Chirikov – The Teacher” Story – “Chirikov – The Teacher”  
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История девятая – «Чириков – Учитель»История девятая – «Чириков – Учитель»

The The 99thth Story – “Chirikov – The Teacher” Story – “Chirikov – The Teacher”  

Первый лектор­физик НГУПервый лектор­физик НГУ
The First Lecturer of physics The First Lecturer of physics 
in Novosibirsk Universityin Novosibirsk University

,  Посмотрим что
   это Вы тут

…понаписали
Let me look what 
a “ wheel”  did You 
invent… 



43

Professor Chirikov and a Few Legends 
of The Novosibirsk University about …

 “ … A physicist should use an oscilloscope as a 
black box” …

История девятая – «Чириков – Учитель»История девятая – «Чириков – Учитель»

The The 99thth Story – “Chirikov – The Teacher” Story – “Chirikov – The Teacher”  

 “ … First of all you must make estimates … by the 
order of magnitude…”

 “ Integration by Chirikov” : ∫x dx = ?∙

From considerations of dimensions it should be x2, correct?

Then, for reasons of symmetry one should add 1/2. And finally we 
got a correct result:

∫x dx = x∙ 2/2 !
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Theory and Experiment at Teaching of Physics

История девятая – «Чириков – Учитель»История девятая – «Чириков – Учитель»

The The 99thth Story – “Chirikov – The Teacher” Story – “Chirikov – The Teacher”  

1969 ⇒ Classic Electrodynamics 
by “ Duet of Chirikov and Meshkov” …

… blessed by 
The Rector 
Spartak Belyaev.

Lecture experiment in progress
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Elec_romagnetic Field

История девятая – «Чириков – Учитель»История девятая – «Чириков – Учитель»

The The 99thth Story – “Chirikov – The Teacher” Story – “Chirikov – The Teacher”  

    …Как мы писали эту книгу    How we wrote this book…
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История десятая – «Чириков – Академик»История десятая – «Чириков – Академик»
The The 1010thth Story – “Chirikov – The Academician” Story – “Chirikov – The Academician”  
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История десятая – «Чириков – Академик»История десятая – «Чириков – Академик»
The The 1010thth Story – “Chirikov – The Academician” Story – “Chirikov – The Academician”  

1983

   ,Чтобы крепче Вам спалось
 ,  ,Не икалось не чихалось

  –  Твердо помните ХаОс
…    Был Остался только хА !ос

D.D.RyutovTo be happy you (of course)
Never cry and shut your mouth,
Always mind: it was 

  ChaOs.
What remained? That’ s really chAos!
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История одиннадцатая и последняяИстория одиннадцатая и последняя::
«От Беш ­Тау до Монблана»«От Беш ­Тау до Монблана»

The The 1111thth Story Story  and the last one:and the last one:
““From Besh­Tau to Mont Blanc”From Besh­Tau to Mont Blanc”  

1945­1945­19691969
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История одиннадцатая и последняяИстория одиннадцатая и последняя: : «От Беш ­Тау до Монблана»«От Беш ­Тау до Монблана»

The The 1111thth Story Story  and the last one: “From Besh­Tau to Mont Blanc”and the last one: “From Besh­Tau to Mont Blanc”

«…хочу построить телескоп…»«…хочу построить телескоп…»
“…“…I wish to construct a telescope…”I wish to construct a telescope…”
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История одиннадцатая и последняяИстория одиннадцатая и последняя: : «От Беш ­Тау до Монблана»«От Беш ­Тау до Монблана»

The The 1111thth Story Story  and the last one: “From Besh­Tau to Mont Blanc”and the last one: “From Besh­Tau to Mont Blanc”

«…хочу построить телескоп…»«…хочу построить телескоп…»
“…“…I wish to construct a telescope…”I wish to construct a telescope…”
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История одиннадцатая и последняяИстория одиннадцатая и последняя: : «От Беш ­Тау до Монблана»«От Беш ­Тау до Монблана»    1948    1948

The The 1111thth Story Story  and the last one: “From Besh­Tau to Mont Blanc”and the last one: “From Besh­Tau to Mont Blanc”

Crossing the Caucasus ridge…
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«О чём думает физик, глядя на сцену…»«О чём думает физик, глядя на сцену…»
««What is thinking a physicist about What is thinking a physicist about 

when watching a performance…”when watching a performance…”

История одиннадцатая и последняяИстория одиннадцатая и последняя: : «От Беш ­Тау до Монблана»«От Беш ­Тау до Монблана»    1959    1959

The The 1111thth Story Story  and the last one: “From Besh­Tau to Mont Blanc”and the last one: “From Besh­Tau to Mont Blanc”

Actress Olga Bashina

Front 
side

Back 
side
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История одиннадцатая и последняяИстория одиннадцатая и последняя: : «От Беш ­Тау до Монблана»«От Беш ­Тау до Монблана»  

The The 1111thth Story Story  and the last one: “From Besh­Tau to Mont Blanc”and the last one: “From Besh­Tau to Mont Blanc”
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История одиннадцатая и последняяИстория одиннадцатая и последняя: : «От Беш ­Тау до Монблана»«От Беш ­Тау до Монблана»

The The 1111thth Story Story  and the last one: “From Besh­Tau to Mont Blanc”and the last one: “From Besh­Tau to Mont Blanc”

Aiguelle du Midi 3842m Vallee Blanche 

Mer de Glass

«Вокруг Монблана» 1969«Вокруг Монблана» 1969
““Around Mont Blanc”Around Mont Blanc”
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История одиннадцатая и последняяИстория одиннадцатая и последняя: : «Вокруг Монблана»«Вокруг Монблана»

The The 1111thth Story Story  and the last one: “Around Mont Blanc”and the last one: “Around Mont Blanc”   1969   1969
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Instead of conclusion…

 Вместо заключения …

   Что он там несёт?
What does he drivel?

, !Ну ну
Come, come!

,  …Может и прав
May be, he’ s right…
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Instead of conclusion…

 Вместо заключения …

  …На самом деле
Actually, that is…

, !Ну ну
Come, come!

, …Вот посмотрите
Let’ s have a look…
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 …А впрочем
Indeed, it is…

…   …всё это забавно
… rather funny…

!!!

!!!

Instead of conclusion…

 Вместо заключения …
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